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A K T U A L I T Y  ❚  T O P I C A L  S U B J E C T S

V úterý 28. ledna proběhl v sídle Ministerstva dopravy České re-
publiky „Kulatý stůl“ na téma „Současné a budoucí postave-
ní projektantů – vybraná problematika k diskuzi a řešení“. 
Akce se konala pod záštitou CACE – České asociace konzul-
tačních inženýrů (www.cace.cz) a mezinárodních federací kon-
zultačních inženýrů EFCA (www.efca.be) a FIDIC (www.fidic.
org). Zúčastnili se jí zástupci firem, poskytujících projekční a ar-
chitektonické služby, i zástupci státních organizací – častých za-
davatelů investičních akcí. Cílem diskuse bylo definovat příleži-
tosti a potřeby zadavatelů i realizátorů investičních akcí v souvis-
losti s nadcházejícím procesem implementace novely Směrnice 
EC č. 18/2004, o veřejných zakázkách a s tím spojenými změ-
nami v legislativě České republiky. 

Projektanti, inženýři a  architekti, zajišťující technické konzul-
tační služby, zásadním způsobem vstupují do přípravy a reali-
zace investičních akcí a  významně ovlivňují jejich celkový vý-
sledek. Jsou zásadním faktorem ovlivňujícím dosažení očeká-
vaných ekonomických přínosů investičních akcí, a  to s  ohle-
dem na  jejich předpokládanou životnost (koncept Life Cycle 
Costing – LCC). 

Po  krátkém představení činnosti CACE jejím prezidentem 
Ing. Martinem Zuštíkem, přiblížili organizace, jichž jsou vrchol-
nými představiteli, rovněž pánové Jan Van der Putten, generál-
ní sekretář EFCA, a Enrico Vink, výkonný ředitel FIDIC. 

V  připraveném programu pan Enrico Vink představil výhody 
využívání standardů smluvních vzorů FIDIC.

Pan Jan Van der Putten se ve své prezentaci zaměřil na hlavní 
nové směry, obsažené v aktualizované Směrnici EC č. 18/2004, 
o veřejných zakázkách, jejíž implementace v národních ekono-
mikách proběhne do roku 2016, a které jsou významné pro po-
skytovatele technických a  architektonických služeb. Zdůraz-
nil tyto oblasti:
• Definoval služby intelektuální povahy. Zmíněná směrnice 

zahrnuje služby, jako poradenství, architektura nebo projek-
tové činnosti, pod společný popis intelektuálního plnění ne-
bo služeb. Důležitou změnou pro oblast služeb je článek 33 
Směrnice, který uvádí, že „kontrakty s  intelektuálním (dušev-
ním) plněním nejsou předmětem elektronických aukcí“.

• Zadání zakázky a uzavření kontraktu se předpokládá na zá-
kladě ekonomicky nejvýhodnější nabídky (uváděné zkrat-
kou MEAT) s cílem zajistit efektivitu nákladů. Ekonomicky nej-
výhodnější nabídka (MEAT) se interpretuje jako nabídka, kte-
rá nejlépe splňuje kritéria pro zadání zakázky, kdy tato kritéria 
nejlépe odpovídají předem schválenému poměru ceny a kva-
lity.

• Uplatnění postupu hodnocení na  základě kvalifikace 
a  jednacího řízení. EFCA doporučuje, aby návrhy kontrak-
tů na projekt byly uzavírány na základě uplatnění postupu, při 
němž se uchazeči hodnotí na základě kvalifikace s následným 
jednacím řízením. 

• Inovační partnerství. V článku č. 29 Směrnice se uvádí no-
vý postup, který umožňuje vytvoření inovačního partnerství, 
což veřejnému sektoru umožňuje navrhovat vývoj inovačního 
výrobku, služby nebo prací, a vytvářet partnerství se subjekty 
soukromého sektoru za účelem vývoje a dodání něčeho no-
vého, co není na trhu dostupné. 

• Rozsah praktických úprav kontraktů. Směrnice předjímá, 
že kontrakty lze v některých případech upravovat, pokud tou-

to úpravou nedojde k pozměnění celkové povahy kontraktu. 
EFCA doporučuje, aby členské státy převedly ustanovení 
Směrnice, která poskytují při uzavírání kontraktu značnou fle-
xibilitu, do své národní legislativy bez dalšího omezování.

• Kapacity zadavatelů pro zadávání veřejných zakázek. Po-
kud zadavatel nemá znalosti nebo odbornou způsobilost re-
levantní pro nadcházející zadání veřejné zakázky, důrazně se 
doporučuje, aby si pro tento proces vybral vhodného konzul-
tanta nebo poradce. EFCA podporuje užití rámcových smluv, 
které eliminují zdržení při zadávacím procesu.

• Doba platnosti referencí. Prokázání technických schopností 
je možné seznamem zakázek realizovaných v posledních pěti 
letech; pokud je to nezbytné a s ohledem na charakter poža-
dovaných referencí žádoucí, může zadavatel umožnit prokázá-
ní realizace projektů za více než posledních pět let. EFCA do-
poručuje, aby se pro významné případně atypické případy po-
žadovaly reference o projektech realizovaných za posledních 
10 nebo až 15 let.

• Ve  Směrnici jsou obsažena ustanovení, která umožňují ob-
jasnění nebo dodatečné informace doplněné uchazečem 
v případě menší administrativní chyby, aby nedocházelo k vy-
loučení nabídek z  formálních důvodů. Tento cíl je jedním ze 
dvou hlavních cílů novely směrnice. 
V  pokračování programu se řečníci zaměřili na  aktuální stav 

i očekávanou budoucnost v prostředí českého trhu a  legislati-
vy. Ing. Jaromír Kačena, Mott MacDonald CZ, přednesl shrnu-
jící příspěvek o problematice veřejného zadávání a způsobu vý-
běru konzultanta, Ing. Vladimír Veselý, Pragoprojekt, se věno-
val změnovému řízení staveb, Ing. Milan Kalný, Pontex, hovořil 
o ceně a cenotvorbě projektových prací a Ing. Martin Höfler, 
PUDIS, se zaměřil na požadavky na kvalifikaci uchazečů ve vý-
běrových řízeních z pohledu malých a středních firem. Zmínil ta-
ké problémy nedostatečného zadání prací a z toho plynoucí roz-
dílná pochopení zadání. Ing. Pavel Křeček, předseda ČKAIT, 
zdůraznil nutnost diskuse na téma „Co je cena obvyklá?“ v pří-
padě stanovení ceny projektových prací, a  uvedl, že ačkoliv 
v České republice neexistuje zatím možnost užívat sazebník cen 
za výkony a honoráře architektů, inženýrů a techniků, v zemích 
jako jsou USA, Řecko a některé spolkové země Německa se je-
ho existence pozitivně dlouhodobě osvědčuje. Upozornil rovněž 
na nízké čerpání z prostředků EU a v souvislosti s aktuálním le-
gislativním rámcem pro výběrová řízení hovořil o selhání systé-
mů státní správy. Ing. Miroslav Kos, Sweco Hydroprojekt, upo-
zornil na skutečnost, že v Evropě neexistuje jednotná metodolo-
gie, která by hodnotila náklady na výrobní cyklus. Upozornil také 
na novou možnost vyplývající z aktualizované Směrnice o veřej-
ných zakázkách, kdy investor může zaplatit přímo subdodava-
telům smluvního dodavatele díla.

Hlavním cílem jednání Kulatého stolu bylo v návaznosti na sou-
časné problémy při přípravě a realizaci staveb upozornit na no-
vé trendy a možnosti zlepšení legislativy v ČR v souvislosti s po-
vinností implementovat novelu Směrnice EC č. 18/2004 o veřej-
ných zakázkách a tuto implementaci provést co nejrychleji. 

Bohatá diskuse k jednotlivým bodům potvrdila zájem o tuto té-
matiku a připravenost konzultantů se na přípravě nových před-
pisů aktivně podílet.

Tisková zpráva CACE

DOPLNĚNÍ  INFORMACÍ  K   ČLÁNKU „MOŽNOSTI  VÝROBY SMĚSNÝCH CEMENTŮ 
NA  BÁZI  FLUIDNÍCH POPÍLKŮ“  Z   ČÍSLA 4/2013
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Článek se týkal snižováním emisí CO2 při výpalu a výrobě pojiv na bázi karbonátu vápenatého, konkrétně přípravě směsných cementů s fluid-
ními popílky jako pucolánovou složkou. Pozornost byla věnována technickému průzkumu fluidních popílků. Sledovány byly normou předepsa-
né vlastnosti a dlouhodobé pevnosti hydratovaných vzorků cementů.

Autoři doplňují poděkování projektu Grantové agentury České republiky č. GAP104/10/0910 „Snižování emisí CO2 při výpalu pojiv na bázi kar-
bonátu vápenatého“, za jehož podpory článek vznikl.
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